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گروه اقتصــادی - رئیس اتاق 
بازرگانــی تهران گفت: بســیاری از 
شرکت های عرضه کننده خدمات فنی 
و مهندسی کشور در حال ورشکستگی 
هســتند زیرا پروژه هــای عمرانی در 
داخل متوقف است و دولت برای امور 

عمرانی منابع مالی در اختیار ندارد
محمود نجفی عرب، رئیس اتاق 
بازرگانــی تهران بــر اهمیت صدور 
خدمات فنی مهندســی تاکید کرد و 
گفت: تجارت با اوراسیا فرصت بسیار 
خوبی است، در این منطقه پنج کشور 
مهــم قرار دارند و صــادرات ایران به 

این کشــورها می تواند ارزش افزوده 
چشمگیری برای کشــور ایجاد کند 
و بــه ویژه در صــدور خدمات فنی و 
مهندســی از ایران به اوراسیا پتانسیل 

چشمگیری نهفته است.
وی ادامه داد: بــا توجه به اینکه 
ارقام حاصل از ارزآوری این خدمات 
قوی تر از صادرات دیگر اقلام است و 
صدور خدمات فنی مهندسی می تواند 
برای کشــور ما بســیار ارزش آفرین 
باشد، اما برای اینکه این پتانسیل بالفعل 
شــود محدودیت هایی وجود دارد که 
باید رفع شــود و اگر این اتفاق نیفتد 

ترکیه و دیگر رقبا جای ایران را در این 
منطقه می گیرند.

وی افزود: بسیاری از کشورهای 
اوراسیا مشــکلات زیرساختی دارند 
و بــرای اصلاح این زیرســاخت ها 
برنامه هــای قابل توجهــی در نظــر 
گرفته انــد و در همین حال جی دی پی 

آنها در حال رشد است. 
نجفــی عــرب ادامــه داد: این 
فرصت در عراق، سوریه و کشورهای 
ســی آی اس که عضو اوراسیا نیستند 
نیز برای ایــران وجود دارد اما چالش 
ضمانت نامــه بانکی مانع بهره برداری 

از فرصت ها می شــود؛ شرکت های 
ایرانی در مناقصه ها شــرکت می کنند 
و برنــده هم می شــوند اما در مرحله 
ارائه ضمانت نامه های بانکی به مشکل 

برمی خورند. 
وی تصریــح کرد: بانک مرکزی 
و بانک هــای عامل باید این چالش را 

برطرف کنند. 
رئیس اتــاق بازرگانــی تهران 
اظهار کرد: ســال گذشــته ۱۷میلیارد 
دلار ناترازی تجاری در کشــور ما به 
وجود آمــد، اگر صدور خدمات فنی 
مهندســی قوی تر از میزان کنونی بود 

تراز تجاری ما ۱۰ میلیارد تا ۱۵ میلیارد 
دلار مثبت می شد. 

وی خاطرنشــان کرد: بسیاری 
از شــرکت های عرضه کننده خدمات 
فنــی و مهندســی کشــور در حال 
ورشکســتگی هستند زیرا پروژه های 
عمرانــی در داخل متوقف اســت و 
دولت بــرای امور عمرانی منابع مالی 
در اختیار ندارد این در حالی است که 
شــرکت های فنی و مهندسی ما جزء 
شرکت های بزرگی بودند که در سطح 
بین المللی فعالیت داشتند اما اکنون به 
دلایل یادشده در معرض ورشکستگی 

قرار دارند. 
نجفی عــرب تاکید کــرد: دنیا 
منتظر ما نمی ماند و اگر مســائلمان را 
حل نکنیم دیگران جای ما را می گیرند 
و این امر از اموری است که غفلت در 

آن قابل جبران نیست.

 رئیس اتاق بازرگانی تهران:

بسیاری از شرکت های خدمات فنی و مهندسی در معرض ورشکستگی هستند

گروه اقتصادی - بررســی ها 
نشان می دهد سامانه خودنویس در 
کاهش دلالی و شفاف سازی در بازار 
مسکن تاثیر بســزایی داشته اما این 
سامانه به تنهایی دوای درد مشکلات 

حقوقی در بازار مسکن نیست.
ســامانه خودنویس در راستای 
کنتــرل و نظارت بر بازار مســکن و 
از طریــق حذف واســطه ها، امکان 
برقراری ارتباط مستقیم میان مالک و 
مستأجر را به صورت رایگان در بستر 

اینترنت فراهم کرده است.
با این ســامانه فرآینــد اجاره 
مســکن برای مســتأجران و مالکان 
تسهیل شــده و با حذف هزینه های 
غیرضروری توســط این سازوکار، 
هزینه هــا در این بخش برای طرفین 
معاملــه در بــازار مســکن کاهش 

چشمگیری یافته است.
ســامانه خودنویــس به 
تنهایی دوای درد بازار مســکن 

نیست

در همین راستا، فرهاد بیضایی 
کارشناس ارشد بازار مسکن با اشاره 
به اینکــه در بازار مســکن به جای 
پیشــرفت، شــاهد یــک عقب گرد 
جدی بودیم، گفت: زمانیکه ســامانه 
خودنویس راه اندازی شــد، بنا بود 
جایگزین ســامانه مشاورین املاک 
شــود اما عده زیادی از کارشناســان 
مختلف در این حوزه با مشــاورین 
جــدی  مخالفت هــای   امــلاک 

داشتند.
مســکن  بــازار  کارشــناس 
یــادآور شــد: ســامانه خودنویس 
مشــکلات حقوقی در بازار مسکن 
را نیز گســترش می دهد، زیرا پیش 
از این سامانه واسطه ای بین موجر و 
مستأجر وجود داشت که اگر معضلی 
بین معامله گران رخ داد، رفع کند اما 
هم اکنون توســط سامانه خودنویس 
واسطه گر حذف شــده و واسطه ای 
برای رفع چالش های دو طرف وجود 
ندارد؛ البته در هیچ کدام از کشــورها 

ارتباط مســتأجر و صاحب خانه به 
صورت مستقیم نیست.

وی ادامــه داد: طی ســال های 
اخیــر متولیان قانون گذار مســکن 
باید ســطح معاملات بازار مســکن 
را توســعه می دادند اما در سیاســت 
گذاری اجاره با راه اندازی ســامانه 
خودنویس شــاهد یــک عَقَب گرد 
جدی بودیم و با حذف واسطه ای بین 
موجر و مســتأجر مشکلات حقوقی 
در بازار مسکن را گسترش دادیم که 
البتــه این معضل تنها به وزارت راه و 
شهرســازی باز نخواهد گشت، زیرا 
بسیاری از نهادها و ارگان های دیگر 

را درگیر خود می کند.
گام  ســامانه خودنویس؛ 
مؤثــر در کاهــش انحصــار 

مشاورین املاک
البته از ســویی دیگــر علیرضا 
نوین عضو کمیسیون عمران مجلس 
شــورای اســلامی دربــاره اهمیت 
فعالیت ســامانه خودنویس در بازار 
مســکن و اجاره بها و کنترل دلالی و 
واســطه گری در این بازار گفت: این 
سامانه می تواند به مستأجران کمک 
کند تا خودشان معاملات را ثبت کنند 
و بدین ترتیب از انحصار مشاورین 
املاک جلوگیری به عمل آید. دلالی 
و واسطه گری در بازار مسکن یکی از 
معضلات اصلی است که باید از بین 

برود. تا به امروز، این ســامانه باعث 
صرفه جویی در هزینه های مردم شده 
و توانسته حدود ۶۵۰۰ معامله را ثبت 

کند.
وی افــزود: معامــلات املاک 
به خصوص در حوزه مســکن بسیار 
حساس و مهم هســتند. بسیاری از 
دعاوی در دادگاه ها به دلیل معاملات 
مسکن و خودرو به وقوع می پیوندد. 
در این راســتا، وجود یک سامانه که 
امکان شناســایی دو طرف معامله را 

فراهم کند، ضروری است.
نویــن در ادامــه تصریح کرد: 
اگر این سامانه بتواند اهلیت طرفین 
معامله را شناسایی کند و سوابق آنها 
را ثبــت نماید، این یــک اقدام مؤثر 
خواهــد بود. زیــرا در حال حاضر، 
وجود مشاوران املاک و سیستم های 
سنتی می تواند مشکلاتی را به همراه 

داشته باشد.
این نماینده مجلس به ضرورت 
جلــب اعتمــاد مــردم به ســامانه 
خودنویس اشاره کرد و گفت: دولت 
بایــد در این زمینــه اقدامات لازم را 
انجــام دهد و از نظر مالیات گیری و 
شفاف سازی، ســامانه را به گونه ای 
مدیریــت کند که اعتماد مردم جلب 
شــود. بدین ترتیب، مردم می توانند 
با خیال راحت تــری اقدام به معامله 

کنند.

وی همچنیــن به مشــکلات 
موجــود در مســیر اجرای ســامانه 
خودنویــس اشــاره کــرد و گفت: 
بروکراســی های اداری و مشکلات 
مختلفی که در حــال حاضر وجود 
دارد، ممکن اســت مانــع از تحقق 
اهداف این سامانه شود. باید تدابیری 
اندیشــیده شود تا این موانع برطرف 

گردد.
نوین بــه اهمیت مالیات گیری 
از معاملات اشــاره کرد و گفت: در 
صورتی که این ســامانه به درســتی 
پیاده سازی شود، می تواند در کاهش 
کلاهبرداری هــای ملکی و همچنین 
جلوگیــری از زمین خــواری مؤثر 

باشد. 
اگر دولت و مجلس به صورت 
جــدی به ایــن موضــوع بپردازند، 
می توانیــم به یــک بازار مســکن 
شــفاف تر و با کمترین دلالی امیدوار 

باشیم.
ســامانه خودنویس بازار 
اجاره بها را ساماندهی می کند؟

گفتنی اســت که بازار مسکن 
از اسفندماه ســال گذشته با افزایش 
قیمت رو به رو شــده اســت و رشد 
مجدد قیمت مسکن در ابتدای امسال 
همراه با نزدیک شــدن به فصل جا به 
جایی موجب تشــدید کابوس کرایه 

نشین ها شد. 

تــداوم این روند تا بــه امروز 
موجب دلســرد شدن بســیاری از 
مســتأجران شــده چراکه با تداوم 
افزایــش قیمت مســکن نرخ های 
پیشــنهادی اجاره بها با میزان قدرت 
پرداختی مردم، فاصله محسوســی 

گرفته است.
نکته قابــل تأمل آنکه با کاهش 
قدرت خرید مصرف کننده نهایی و 
افزایش قیمت مسکن، انتظار خروج 
از رکود در کوتاه مدت و خرید خانه 
برای قشــر مستأجر جامعه تبدیل به 
رؤیا خواهد شــد و از سوی دیگر در 
آینده نزدیک شــاهد رونق معاملات 

تهاتری رهن و اجاره خواهیم بود.
لازم به یادآوری است که دولت 
ســیزدهم وعده ســاخت ۴ میلیون 
مســکن طی ۴ سال را داده بود که با 
اتمام عمر دولت سیزدهم، این وعده 
بر زمین ماند و رؤیای عده زیادی از 
مستأجران با ناکامی مواجه شد و در 
نهایت این مسئولیت بر دوش دولت 

چهاردهم افتاد.
با این حساب دولت چهاردهم 
علاوه بر اینکه نســبت بــه تکمیل 
واحدهای در حال ســاخت نهضت 
ملی مسکن متعهد است، باید برخی 
از مــوارد دیگــر را در حوزه هــای 
مســکنی از جمله سامانه خودنویس 

نیز به اتمام برساند.

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصادی - ســیدعلی 
امامی، مدیرکل پشتیبانی و آماده سازی 
ســازمان توســعه تجــارت از لزوم 
کاهش شکاف میان ارزش صادرات 
و واردات ایــران گفت و توضیح داد: 
یکــی از شــاخص های اصلی یک 
اقتصاد توانمند ســطح بالای تجارت 
خارجــی آن به شــمار می آید و هر 
قدر تجارت خارجی کشوری بیشتر 
باشد، درجه آزادی اقتصاد آن بالاتر و 
آسیب پذیری آن پایین تر است و همین 

عامل اســت که جهــان را به ارتقای 
توسعه تجارت سوق می دهد و کشور 
ما هم در همین مسیر گام برداشته است 
با این حال در چند ســال اخیر برای 
پیش رفت در این مســیر با مشکلاتی 
روبه رو بوده ایم و همین مشــکلات 
سبب شــده ارزش صادرات کاهش 
پیدا کند و ارزش واردات به صادرات 
غلبه داشته باشــد و میزان واردات ما 
نسبت به صادرات تفاوت معناداری 

پیدا کند.
وی تصریح کرد کرد: به باور من 
آنچه بیش از هر عاملی به شکل گیری 

این شــرایط انجامیده سیاست های 
ارزی کشور است، صادرکننده امروز 
موظف است ارز حاصل از صادرات 
را بــه کشــور وارد کند و با قیمتی که 
بانک مرکزی تعیین می کند در سامانه 
نیمــا عرضه کند در چنین شــرایطی 
صادرکننده ســعی می کنــد ارزش 

کالای صادراتی خــود را پایین تر از 
رقم واقعی اظهار کند و واردکنندگانی 
کــه بــرای ورود کالا از ارز نیمایــی 
اســتفاده می کنند تلاش دارند ارزش 
بالاتــری بــرای کالاهــای وارداتی 
اظهــار کنند تا ارز بیشــتری دریافت 
کننــد حاصل ایــن اتفــاق افزایش 

 شــکاف میان ارز صادرات و واردات 
است.

 امامــی افــزود: عــلاوه بر این 
موضوعــات دیگری هم بــه منفی 
شــدن تراز تجاری ایران در چند سال 
گذشــته انجامیده است، از جمله این 
عوامل می تــوان به روابط بین المللی 

کشــور و قوانین حاکــم بر تجارت 
اشاره کرد، این قوانین در امتداد منافع 
صادرکنندگان تنظیم نشده و تغییرات 
پی در پــی آن صادرکننــدگان و حتی 
گاه واردکننــدگان را آزار می دهــد و 
مجموع این عوامل به افزایش شکاف 
میان صادرات و واردات در چند سال 

گذشته دامن زده است.
وی در پاسخ به اینکه آیا می توان 
نتیجه گرفت به دلیــل کم اظهاری و 
بیش اظهــاری بازرگانان آمار تجارت 

کشور واقعی نیســت و تراز تجاری 
ایــران به واقع منفی نیســت؟ اظهار 
کرد: با این شــدت و حدت نمی توان 
نتیجه گیری کرد و روایت درست این 
اســت که به دلایل یادشده آمارهای 
صــادرات و واردات بــا واقعیــت 
همخوانی ندارد، در سال های گذشته 
وزن صادرات کشور رو به رشد بوده 
اســت اما ارزش صادرات نسبت به 

واردات کاهشی گزارش می شود.
مدیرکل پشتیبانی و آماده سازی 

سازمان توســعه تجارت تاکید کرد: 
در این شــرایط کاهش فاصله قیمت 
ارز نیمایــی و قیمــت ارز در بــازار 
آزاد می توانــد به یقین بــه واقعی تر 
شــدن آمارهای تجــاری بینجامد و 
عــلاوه بر آمارهــا رفتارهای تاجران 
نیــز واقعی تر می شــود و به حضور 
صادرکننــدگان حقیقــی در عرصه 
تجارت پررنگ می شود و کارت های 
 بازرگانــی یک بار مصــرف از بین 

می رود.

 سیدعلی امامی، مدیرکل پشتیبانی و آماده سازی سازمان توسعه تجارت؛

آمارهای صادرات و واردات با 
واقعیت همخوانی ندارد!

به گفته مدیرکل پشتیبانی و آماده سازی سازمان توسعه تجارت در سال های گذشته آمارهای صادراتی 
و وارداتی کشور با واقعیت همخوانی ندارد و هر چند وزن صادرات رو به رشد بوده اما ارزش صادرات نسبت به 

واردات کاهشی گزارش می شود.

چرا حکم نهایی »شکیب« صادر نمی شود؟

سرنوشت رئیس سازمان نظام مهندسی 
ساختمان در هاله ای از ابهام

گروه اقتصادی - با گذشت بیش از ۴ ماه از صادر شدن آرای تخلفات 
قضایی حمزه شکیب، رییس ســازمان نظام مهندسی ساختمان، اما دادگاه 
تجدیدنظــر همچنان درمورد پرونده تعیین تکلیف انجام نداده و شــکیب 

همچنان بر صندلی ریاست نظام مهندسی تکیه دارد.
طبق اطلاعات کسب شده از پرونده های انتظامی حمزه شکیب، رییس 
سازمان نظام مهندسی ساختمان، در حال حاضر منتظر صدور رای از دادگاه 
تجدیدنظر است؛ درحالی که تاکنون با گذشت بیش از ۴ ماه، آرای انتظامی 
وی تعیین تکلیف نشــده است. این نامعلوم بودن وضعیت پرونده شکیب 
در حالی است که مشکلات زیادی پیرامون عملکرد سازمان نظام مهندسی 

ساختمان وجود دارد.
حســن قربان خانی، عضو هیات مدیره دوره نهم نظام مهندسی تهران 
درباره تخلفات اخیر رییس این سازمان، گفت: آرای محکومیت رییس نظام 
مهندســی را تا زمان قطعی شــدن نمی توان رسانه ای کرد، اما احکام بدوی 
تخلفات رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور بازتاب انتظامی زیادی 
داشته است. وی در مورد نحوه انتخاب شدن رییس نظام مهندسی دوره نهم 
اظهار داشت: شورای مرکزی این دوره، طی یک شرایط خاصی انتخاب شد 
و پس از برکناری رییس دوره قبلی برای اولین بار سرپرست برای این دوره 
انتخاب شد که از زمان انتصاب مشکل ساز بوده است. در حالیکه بر اساس 
قانون، رییس هیات مدیره و اعضای هیات مدیره می توانستند سازمان را تا 
زمان انتخاب فردی شایسته مدیریت کنند، اما این گونه نشد و اعضای هیات 
رییســه به گونه ای انتخاب اعضا را به طور هدایت شــده پیش بردند تا فرد 

مورد نظرشان انتخاب شود. 
بیمه مهندسان، وعده سر خرمن؟!

این عضو هیات مدیره نظام مهندسی تهران توضیح داد: درسال ۱۴۰۰ 
روش انتخاب اعضای شورای مرکزی در هیات عمومی این گونه بود که ۶۴ 
نفر انتخاب شده و از این میان به بهانه ویروس کرونا هیات عمومی به طور 
فوق العاده جلسه ای غیرحضوری ترتیب داد که به دلیل غیرحضوری بودن 
آن، ترکیب هیات مدیره جدید نتوانستند روی انتخاب اعضا رایزنی کنند. در 
نتیجه افرادی که با لابی گری نامزد شده بودند رای آورده و مجددا از همان 

لیست اعضای شورای مرکزی انتخاب شدند. 
وی بــا تاکیــد بر اینکه دوره نهم نظام مهندســی ســاختمان یکی از 
ضعیف ترین دوره های عملکرد این سازمان بود به طوری که دستاورد خاصی 
نداشــت، تصریح کرد: یکی از مواردی که مجلس شورای اسلامی تصویب 
کرد بیمه مهندسان بود که به دلیل اینکه دولت بودجه لازم برای بیمه کردن 

مهندسان دراختیار نداشت درنتیجه مهندسان بیمه نشدند. 
پروانه رئیس سازمان نظام مهندسی در آستانه لغو ...

عضو هیــات مدیره دوره نهم نظام مهندســی تهــران گفت:پرونده 
محکومیت حمزه شــکیب عضوهیات مدیره نظام مهندســی استان تهران 
دارای محکومیت سوم انتظامی )محرومیت ۶ ماهه از سمت و لغو پروانه( و 
همچنین محکومیت چهارم انتظامی )یکسال محرومیت از سمت و فعالیت 
صنفی و لغو پروانه( است. بنابراین درسمت فعلی شان نمی تواند باقی بماند. 
البته احکام دیگری در زمینه تخلفات کاری وی نیز وجود دارد که مدت 
هاست این آرای قضایی در دادگاه تجدیدنظر معطل مانده است. با این وجود 
شکیب در سمت خود باقی مانده و مشغول به کار است! این درحالی است که 
پرونده قضایی اعضای هیات مدیره شرکت ها یا اعضای شورای مرکزی لازم 

است به نسبت دیگر افراد عادی با دقت و سرعت بیشتری رسیدگی شود.

سامانه خودنویس تنها دوای درد نیست؛

 
گروه اقتصادی  - تنش در تنظیم بازار 
کالاهای اساسی، انتقادات بسیار زیادی را 
به دنبال داشته است؛ کارشناسان می گویند 
هنوز اقدام موثری از سوی وزارتخانه های 

صمت و کشاورزی دیده نشده است.
از یک ســو گفته می شــود انبارها پر 
از برنج اســت و نیازی بــه واردات برنج 
نیســت و از طرفی ماجرایی دیگر در بازار 
رقم می خورد. جدیدترین اطلاعات مرکز 
آمار از متوســط قیمت خرده فروشی مواد 
خوراکی در تهران در هفته منتهی به ۲۷ مهر 
نشان می دهد فقط در یک ماه اخیر متوسط 
قیمت برنج ۱۷ درصد افزایش یافته است.

بر اســاس گزارش مرکز آمار قیمت 
برنج خارجی در سی روز گذشته از کیلویی 
۶۰ هــزار و ۴۳۰ تومان به ۷۰ هزار و ۷۰۰ 
تومــان افزایش یافت. برنــج ایرانی هم از 
۱۲۲ هزار و ۵۰۰ تومان به ۱۲۳ هزار و ۵۰۰ 
تومان رسیده است.گزارش های میدانی نیز 
افزایــش قیمت برنج به ویژه برنج خارجی 
را تأیید می کند به طوری که هر گونی برنج 
هندی ۱۰ کیلوگرمــی در بازار از محدوده 
ششصد و خرده ای هزار تومان به ۸۰۰ هزار 

تومان صعود کرده است.
برنج ایرانی هم گران شد!

رضا کنگری، رئیس اتحادیه بنکداران 

مــواد غذایی نیز در این زمینه گفته اســت: 
در یک ماه گذشــته قیمت عمده فروشــی 
هر کیلوگرم برنج پاکستانی ۳۷ هزار تومان 
بــود، اما اکنون به ۶۰ هزار تومان رســیده 
اســت و قیمت هر کیلوگــرم برنج هندی 
در عمده فروشی ها که ۴۵ هزار تومان بود، 
هم اکنــون به ۷۵ تــا ۷۶ هزار تومان صعود 
کرده اســت. به گفته او، بهای هر کیلوگرم 
برنج ایرانی نیز در یک ماه گذشته بین هفت 

تا ۱۰ هزار تومان افزایش داشته است.
تنــش برنــج در اســتان های 

جنوبی!
براســاس این گــزارش در روزهای 
اخیــر مجمــع نماینــدگان اســتان های 
ســاحلی و جنوب کشــور هم طی نامه ای 
بــه رئیس جمهوری، به کمبــود و افزایش 
قیمت برنج و فشــار بر قشرهای کم درآمد 
اســتان های ســاحلی و مرزی اشاره کرده 
بودنــد. در این نامه که بــه امضای بیش از 
۲۰ نماینده مجلس رســیده بــود، آمده: با 
توجه به کمبود شــدید برنج در بازارهای 
استان های جنوبی و به دنبال افزایش قیمت 
و فشار ناشــی از آن بر اقشار کم درآمد که 

مصرف کننده برنج وارداتی هستند و عمدتاً 
ساکن استان های ساحلی و مرزی می باشند 
خواهشمند است دستور فرمائید نسبت به 
خروج برنج وارداتی که در گمرکات کشور 

رسوب دارد، اقدام لازم معمول دارند.
ورود کمیسیون کشاورزی اتاق 

به ماجرا
ابعاد این ماجرا تا اندازه ای گسترده شد 
که اخیراً رئیس کمیســیون کشاورزی اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
نیز طی نامه ای از معاون توســعه بازرگانی 
وزارت جهاد کشاورزی خواستار رسیدگی 

به بازار برنج وارداتی شد.
در ایــن نامه با اشــاره به چالش های 
ایجاد شــده در حوزه بازار برنج و نامه اتاق 
هرمزگان در این خصوص عنوان شده است: 
کمیسیون کشاورزی اتاق ایران همواره بر 
اهمیت تنظیم متوازن و پایدار بازار در نقاط 
مختلف کشور، به ویژه استان های جنوبی، 
تأکید دارد. موارد مطرح شده از جمله تأثیر 
ممنوعیت فصلــی واردات برنج بر تعادل 
عرضه و تقاضا و مشــکلات ناشــی از آن، 
به خصوص افزایش قیمت تا ۶۰ درصد در 

برخی استان ها، به خوبی بیان کننده نامتوازن 
بودن بازار برنج در فصول سال است.

رســوب ۱۰۰ هزار تن برنج در 
گمرکات

در همین راســتا، ۱۰۰ هزار تن برنج 
وارداتــی که نیــاز ۴۰ میلیون نفر در یکماه 
است در گمرک باقی مانده و بنابه گزارش 
وارد کنندگان در آســتانه فســاد و نابودی 
است، قانون منع واردات ۴ ماه در سال مانع 

از ترخیص این کالاها شده است.
مســأله ای که به شــدت انتقادات را 
نســبت به عملکــرد وزارت خانه جهاد و 
صمت برانگیخته و عده ای عنوان کرده اند 
که مســئولان این وزارت خانه از بیم چند 
نماینــده امکان تصمیم گیری قاطع در این 
حوزه را ندارند و مردم را قربانی منافع خود 

می کنند.
رئیس جمهور: سفره مردم نباید 

دچار مشکل شود
این درحالی اســت که مقامات ارشد 
کشور همواره بر حل مسائل معیشتی مردم و 
رفع مشکلات آنان تاکید دارند، به طور مثال 
رئیس جمهور اخیراً در سخنانی به صراحت 

عنوان کرد: در تمام صحبت ها گفتیم نگاه ما 
به سمت محرومان است و سفره مردم نباید 
مشــکل پیدا کند. تلاش کردیم تا جایی که 
می توانیم مشکلات قشر ضعیف تر را رفع 
کنیم. به دنبال حل ناترازی ها و بی عدالتی ها 
خواهیم بود. تلاش می کنیم تا ســفره مردم 
دچار مشکل نشــود. در همین زمینه سید 
احمد یاسینی، کارشناس اقتصادی با اشاره 
به اینکه طبــق اعلام مرکز آمار، در یک ماه 
اخیر متوسط قیمت برنج ۱۷ درصد افزایش 
داشــته است، گفت: با توجه به اینکه برنج 
خارجی کالایی اســت که عمده آن توسط 
قشر ضعیف جامعه مصرف می شود، یک 
نفر در این مملکت نیست که درباره گرانی 

آن پاسخگو باشد.
وی تصریح کرد: افــرادی در جامعه 
هستند که حتی افزایش هزار تومانی قیمت 
کالاهای اساســی برای آنان مهم اســت و 
میزان خرید آنان را تحت تأثیر قرار می دهد 
و مســئولان نباید از این امر به راحتی عبور 

کنند.
انتقاد از عملکــرد وزارت خانه 

جهاد و صمت

یاســینی با اشــاره به اینکه عملکرد 
وزارت جهاد کشاورزی و صمت به عنوان 
متولیان امر در این حوزه بسیار ضعیف بوده 
اســت، گفت: براساس اطلاعاتی که داریم 
وزارت جهاد کشاورزی بسیار تحت تأثیر 
نمایندگان اســتان های شــمالی است و به 
نظر می رســد بیم از استیضاح در عملکرد 
مســئولان این وزارتخانه بسیار مؤثر بوده 

است.
این کارشــناس در بخش دیگری از 
سخنان خود با تاکید بر لزوم راستی آزمایی 
در تولید محصولات اساســی عنوان کرد: 
متأسفانه همانطور که بارها خود مسئولان 
وزارت جهاد کشــاورزی اعــلام کرده اند 
نبــود آمار دقیــق از چالش های این بخش 
است و همانطور که در حوزه بازار گوشت 
قرمز تنش های فراوانی را شــاهد هســتیم 
که با میزان آمــار تولیدی که وزارت جهاد 
کشــاورزی اعلام می کند همخوانی ندارد، 
در زمینــه برنــج هم همیــن ماجرا صدق 

می کند.
تکرار ماجرای ۴ سال قبل؟

وی تاکید کرد: با توجه به اینکه حدود 

۴ ســال قبل نیز شــاهد چنین رخدادی در 
بازار برنج بودیم که در نهایت اشــتباهات 
آقایان منجر به این شــد کــه قیمت برنج 
ایرانی نیز به تبــع برنجی خارجی افزایش 
چشمگیری داشته باشد و تا مدت ها تنظیم 
بــازار برنج از کنترل خارج شــد و برخی 
عواقب آن نیز جبران نشــد. یاسینی با بیان 
اینکه سفره مردم و امنیت غذایی جامعه به 
ویژه قشر ضعیف تر جای تعلل ندارد، گفت: 
امیدوار هستیم که مسئولان مربوطه هر چه 
ســریع تر اقدامی را که به نفع مردم و جامعه 
اســت اجرایی کنند تا از عواقب بعدی آن 

جلوگیری شود.
در همین راســتا، غلامحسین زارعی، 
دبیر کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی در جلسه علنی مجلس مورخ دوم 
آبان ۱۴۰۳ در تذکــری گفت: آمار واقعی 
مصرف برنج آن چیزی نیست که در صحن 
مجلس قرائت می شود. وی ادامه داد: امروز 
در کشــور کســری برنج داریم و اگر فردا 
روزی در خاورمیانه تنش ایجاد شــود، چه 

کسی قرار است این نیاز ما را تأمین کند؟
زارعی تاکید کرد: از وزیر کشاورزی 
می خواهم که احساســی تصمیم نگیرد و 
اجازه بدهد برنج هایی که در مبادی رسوب 
پیدا کرده است، برای تنظیم بازار آزاد شود.

انتقادات از تنظیم بازار کالاهای اساسی شدت یافت!

در این شرایط کاهش فاصله قیمت ارز نیمایی 
و قیمــت ارز در بازار آزاد می تواند به یقین به 
واقعی تر شــدن آمارهای تجــاری بینجامد و 
علاوه بر آمارها رفتارهای تاجران نیز واقعی تر 
می شود و به حضور صادرکنندگان حقیقی در 
عرصه تجارت پررنگ می شــود و کارت های 
بازرگانــی یک بــار مصرف از بیــن می رود.

گسترش بروکراسی در بازار مسکن
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